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La sentència del cas de la Mana-
da ha sacsejat la societat. Rebuig
social, indignació... L’impacte ha
estat majúscul. També –i espe-
cialment–  en les entitats i col·lec-
tius feministes, que a banda d’ex-
pressar amb contundència la seva
oposició a la decisió del tribunal es
plantegen quins canvis poden fer
a partir d’ara. Cap on han de fo-
calitzar el seu missatge? Han de va-
riar la seva manera d’actuar? Més
enllà del debat sobre la possible ne-
cessitat de reformar el Codi Penal,
apareixen altres qüestions per
traslladar a l’esfera pública.

Dolores Pulido, del col·lectiu
feminista Ca la Dona, afirma a
aquesta publicació que “replan-

tejar” no sap si és ben bé la pa-
raula, “però sí que s’han de revi-
sar coses”. “De fet, tenim previst
organitzar un espai de reflexió
per decidir cap on ens hem d’en-
caminar”, afegeix. 

L’EDUCACIÓ, CLAU
Pulido posa com a exemple la ne-
cessitat d’insistir en qüestions
que van més enllà de possibles re-
formes legals. “Hi ha d’haver una
formació des d’una perspectiva de
gènere molt més gran, per exem-
ple en el cas dels jutges, on no s’ha
fet mai”, afirma. La integrant de
Ca la Dona també remarca la im-
portància de l’educació escolar i
considera que a tots els cursos “hi
hauria d’haver assignatures sobre
prevenció”. Tot i no focalitzar el
seu discurs en les qüestions legals,
també demana que les lleis con-
templin que “una violació també

es pot produir sense violència ex-
plícita”. 

Una anàlisi molt similar la
fan des de la Plataforma Unitària
contra les Violències de Gènere,
des d’on remarquen que caldrà in-
sistir més en la “coeducació, des
dels infants fins a la sensibilitza-
ció ciutadana”. També posen el fo-
cus en la necessitat d’una “for-
mació especialitzada dels pro-
fessionals”.

EL PERILL DE NO DENUNCIAR
Una de les qüestions de les quals
s’ha tornat a parlar després de la
sentència de la Manada, com ja
havia passat en altres ocasions, és
el perill que dones víctimes d’a-
gressions físiques i sexuals vegin
que denunciar el seu cas pot no
servir-los de gaire. Així ho creuen
des de la Plataforma Unitària
contra les Violències de Gènere,

des d’on diuen que aquesta sen-
tència “pot dissuadir dones de de-
nunciar”. A més, afegeixen que
“diàriament veiem quantitat de
notícies de dones que havien de-
nunciat, fins i tot de vegades tenint
una ordre de protecció, i que aca-
ben assassinades”.

ACOMPANYAMENT 
Més enllà d’aquestes qüestions, des
de l’entitat Hèlia Dones, una as-
sociació de suport a les dones que
pateixen violència de gènere, tam-
bé consideren que la sentència re-
ferma “la necessitat d’un acom-
panyament a les víctimes durant
el seu procés de recuperació i em-
poderament”. Un acompanya-
ment, fet “de dones per a dones”,
on es creï “un espai de seguretat on
les dones no se sentin jutjades, sinó
escoltades i cregudes”. Uns espais,
insisteixen des d’aquest col·lectiu,

que són “fonamentals perquè les
dones es puguin vincular per rebre
acompanyament psicosocial i ju-
rídic, així com altres mesures de
protecció per assolir el ple empo-
derament”. 

NO NOMÉS REFORMES PENALS
Pel que fa a les qüestions més legals,
tant des de la Plataforma Unitària
contra les Violències de Gènere
com des d’Hèlia Dones creuen
que la reforma del Codi Penal és
“necessària”, tot i que afegeixen que
“ja tenim eines jurídiques que vet-
llen pels drets de les dones”. El pro-
blema, consideren, és la interpre-
tació “de classe, patriarcal, sense
formació especialitzada i amb pre-
judicis i estereotips masclistes”
que se’n fa. El que cal, després d’u-
na sentència com la de la Manada,
insisteixen, és “visibilitzar aques-
ta injustícia patriarcal”.

I a partir d’ara què?
» Les entitats feministes demanen canvis, sobretot socials, després de la sentència del cas de la Manada
» Volen més formació a les escoles, una justícia amb perspectiva de gènere i més suport a les víctimes 

Albert Ribas
BARCELONA

El feminisme es planteja cap on ha de focalitzar el seu missatge després de la polèmica sentència de la Manada. Foto: Oscar Murillo/Línia 
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La lupa

per Iu Forn

Xiular l'himne no és delicte

Com tothom sap, un dels motius pels
quals la gent es fa indepe, a part de per
l'adoctrinament rebut a l'escola i per mi-
rar la Teletrés, és per molestar. Con-
cretament, molestar espanyols.

Això explica que els catalans facin
coses com aquesta de parlar català. Miri
que seria fàcil entendre'ns tots en una
mateixa llengua que parlen 572 milions
de persones. Doncs no, ells amb el puto
català! Per molestar. I mentrestant, el
castellà a punt de desaparèixer a Cata-
lunya per culpa de la dicta-
dura que fractura la societat
i bla, bla, bla!

I quan semblava que,
per fi, Madrit (concepte)
posaria ordre en aquest des-
propòsit del català a l'esco-
la, van i tornen a la covardia
còmplice de sempre. No hi ha dret! Al-
bert, vine ràpid i salva'ns!!! (per cert, po-
dent-se dir Alberto, ja són ganes).
Doncs això, que miri que teníem mol-
tes esperances en aquella casella de la
preinscripció escolar que ens permetria
escolaritzar els nostres fills utilitzant el
castellà com a llengua vehicular. I, què
va passar al final? Doncs que van fer-
se femta a sobre i la van treure. I ara
continuarà aquesta dictadura lingüís-
tica dissenyada només per fotre. Per
això vam guanyar una guerra, eing???!!!

Però els indepes fan altres coses.
També per molestar. Com cremar fo-

tos del Rei. El problema és que per cul-
pa d'aquesta justícia polititzada con-
trolada pels radicals catalans ja no és
delicte cremar fotos del Rei. IN-CRE-
Ï-BLE, oi! I, sap el pitjor de tot? Doncs
que des que ha deixat de ser delicte, els
indepes ja no cremen fotos del Rei. És-
clar, ara ja no té cap gràcia.

I ara passarà el mateix amb això de
xiular l'himne. Resulta que l'Audiència
Nacional ha absolt Santiago Espot del
delicte d'injúries a la Corona i ultratge

a Espanya dels quals estava acusat per
haver promogut la xiulada de la final de
Copa del Rei del 30 de maig del 2015.
Segons la sentència, “del que es tractava
era d'aprofitar un acte esportiu on hi
anava el Rei perquè de forma incívica,
impròpia, desafortunada i amb mani-
festa manca d'educació, els organitza-
dors evidenciessin amb la xiulada el seu
radical desacord davant la impossibi-
litat de seguir endavant amb els plans
independentistes”. Resumint, com que
ser incívic, impropi, desafortunat i mal
educat de moment no és delicte, ni tan
sols d'odi, au, tothom cap a casa.

Ens hem tornat bojos o què? Si ja
no és il·legal cremar fotos del Rei, ni
xiular-lo a ell ni a l'himne, quina grà-
cia té fer-ho? Ja només falta que ser
indepe deixi de ser il·legal i llavors sí
que ja hem begut oli. Perquè llavors els
indepes ja no tindran res per poder
molestar Espanya i es faran unionis-
tes radicals. Només per fotre. Només
per desqualificar l'unionisme, que
farcit d’indepes, veuria com cauria en
picat la seva reputació entre les prò-

pies files. I el més terrible
és que amb els indepes
convertits en unionistes,
s’imagina els unionistes
cridant “a por ellos” i que
“ellos” siguin ells matei-
xos? Un descontrol.

¿Què, ara ja li queda
prou clar que els indepes són mala gent,
que actuen moguts només pel ressen-
timent i l'odi i que són capaços de
qualsevol cosa per molestar? Per no
parlar de com destruirien un dels pilars
de la civilització de la vicepresipremsa:
sense xiulada a les finals de Copa, de
què parlarien els mitjans unionistes els
dies previs a les finals que jugui el Bar-
ça? De futbol? I haurien de deixar la po-
lítica??? No vull ni imaginar-m'ho, po-
bra gent... Ells que mai barregen polí-
tica i esport, només els faltaria això...

Publicat a El Nacional.cat

Com que ser incívic, impropi, desafortunat
i mal educat de moment no és delicte,

ni tan sols d’odi, tothom cap a casa

Parlen els
veïns

Ivón
Sí. Jo mateixa he
vist robatoris de
carteristes, així com
cotxes amb les fi-
nestres trencades...
Ara bé, no crec que
posar més policia

ho resolgui, sinó que cal fer més treball
social i formar els detinguts per robato-
ris perquè no ho tornin a fer.

Genís
No. De fet, com a
mínim a les zones
on em bellugo, ara
mateix em sento
més segur que mai.
En altres punts sí
que és possible que

hi hagi més delictes. Per resoldre aques-
ta problemàtica, invertiria molt més en as-
pectes com l’educació i la neteja.

Paula
Les dades ho diuen,
però en realitat crec
que depèn molt de la
zona per on et mo-
guis. En general, no
penso que Barcelo-
na sigui una ciutat

perillosa i tampoc em sembla que la solució
sigui fer que patrullin més Mossos ni
més Guàrdies Urbans. N’hi ha prou.

Jonathan
Crec que estem ben
protegits i que la po-
licia fa una bona fei-
na. Personalment,
no he notat res en els
cinc anys que fa que
sóc on visc ara. Pot-

ser augmentar la presència de policies fa-
ria que els que volen robar o delinquir s’ho
pensessin dues vegades.

El 2017 van créixer els delictes. Creus que ha augmentat la inseguretat? 
per Toni Enguix

Els semàfors

Gegants de Gràcia
Els Gegants de Gràcia, Pau i Llibertat,
van celebrar dissabte passat el seu 25è

aniversari en el marc de la trobada
anual de la colla gegantera. La diada va

tornar a demostrar el potencial de les
entitats gracienques de cultura popular. 

pàgina 10

Òmnium Gràcia
Òmnium Gràcia va rebre a finals d’abril

el Premi Vila de Gràcia per la seva de-
fensa de les llibertats nacionals de Cata-

lunya i la divulgació i promoció de la
llengua catalana. Un reconeixement
merescut per a una entitat històrica. 

pàgina 10

CE Europa
Després de l’empat en la darrera jorna-

da contra el Vilafranca, l’Europa s’ha
quedat, matemàticament, sense opcions

d’entrar al play-off. Els escapulats van
tenir opcions durant part del curs, però

ara, en el millor dels casos, seran sisens. 
pàgina 12
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Les claus

Els mestres de primària realitzen
una excel·lent tasca educativa
amb els seus infants mentre que
els professors de secundària so-
bretot transmeten coneixements
entre els adolescents. Doncs fa
pocs dies el departament d’En-
senyament va anunciar que els
mestres de primària podran im-
partir classes als adolescents de
secundària, i en concret en Mate-
màtiques, Català i Castellà. La
causa, segons el departament, era
que hi haurà un dèficit de pro-
fessors a secundària. Passats uns
pocs dies, i publicades algunes
notes del primer exercici d’oposi-
cions a secundària, la sorpresa ha
sorgit entre els aspirants. Per pri-
mer cop a la història aquestes
oposicions estan suspenent la
gran majoria, provocant menys
aprovats que places anunciades.
És a dir, la manca de professors
que el departament deia que tin-
dria fa uns dies l’està generant ell
mateix. Fins i tot emet un anunci
als mitjans animant la gent per tal
que s’apunti a fer de professor
però sense el màster en educa-
ció. Com s’explica aquesta reduc-
ció en la qualitat educativa? En
èpoques de vaques grasses, En-
senyament va augmentar una si-
sena hora a primària fixant labo-
ralment molts mestres. Deu anys
més tard la baixada demogràfica
d’alumnes a primària està provo-
cant un excés de mestres en plan-
tilla. Cal aclarir que el departa-
ment feia anys que havia publicat
i sabia l’actual baixada d’alum-
nes a primària. Per tant, l’error
que Ensenyament no vol reco-
nèixer és que no té un dèficit de
professors de secundària sinó un
excés de mestres a primària.

Oposicions
per David Rabadà

El mur
per @Modernetdemerda

Agafa el pic amb les dues mans,
l'alça i utilitza mig segon per cal-
cular el lloc exacte on clavarà l'ei-
na. Llavors tensa els músculs
dels braços i amb tota la força del
món encasta la punta del pic
contra el mur. Una petita part de
l'estructura s'esberla, queden
trossos de pedra dispersos per
terra. Encara caldran moltes
més envestides per aconseguir
ensorrar-la, però ell està dispo-
sat a envestir-ho tot.

Les ganes de fer la feina su-
peren l'esforç que aquesta ex-
igeix. Va néixer per això. Sense
descans, torna a agafar el pic i
executa la mateixa acció, una ve-
gada i una altra. Ara l'ha esgar-
rapat una mica més, el mur ha
quedat més nafrat. Ara déu-
n'hi-do. Ara ha errat el tret. Ara
s'ha endut una bona llesca de pe-
dra. Ara sembla que el podrà ti-
rar a terra ben aviat. I així va fent,
una estona l'esquena al sol, una
estona la cara, esmicolant de
mica en mica el cony de mur que
li frena l'avanç. Sí, aquest mur
també ha de caure.

Albert Rivera sempre ha dit
que no vol aixecar més fronteres,
que vol trencar murs. I se li ha
de reconèixer que, miraculosa-
ment i excepcional, no menteix.
En aquest precís moment s'es-

tà dedicant amb cos i ànima a
enderrocar el mur ideològic que
separa la ultradreta del que ja se-
ria l'inframón. No és una tasca
fàcil, però Rivera sap que la
seva passió pot moure munta-
nyes i borses i que “imposible es
solo una opinión”.

L'escala ideològica queda
tancada a l'extrema esquerra
per un mur que ja no et permet
anar més enllà; i el mateix
passa a l'altra banda, a l'extre-
ma dreta. Un mur clou els dos
costats del terreny de joc, i ja fa
mesos que Rivera ha anat apro-
pant-se al que simbolitza la
meta de l'odi i de la pèrdua de
llibertats. S'hi ha apropat tant,
que ja el toca. El té allà, mirant-
lo als ulls i barrant-li el pas. I
ara el bo de l'Albert vol superar-
lo, vol conquerir-lo i tontejar
amb l'abisme que hi ha al seu
darrere.

Agafa el pic amb les dues
mans i continua destruint els lí-
mits. Rivera vol acabar amb
tots els murs del món, i acaba-
rà també amb el que posa fi a l'a-
gonia de la decència. Utilitza mig
segon per calcular el lloc exacte
on clavarà l'eina i decideix que
en aquell punt precís fundarà el
retorn al passat. Sí, aquest mur
també ha de caure.

Vist al Twitter

@Torf76: Espero que Iniesta i el seu entorn
entenguin que mereix un final a l'alçada de
la seva carrera i tarannà i no li espatllin amb
un ridícul vinculat a vins i euros. 

@324cat: Fa dues setmanes, Cifuentes era
diputada i presidenta de la Comunitat de
Madrid i del PP madrileny. Avui no és cap de
les tres coses: ha abandonat del tot la política.

#CifuentesPlega

@ganyet: Facebook desmenteix les fake
news sobre el futur econòmic de Catalunya
obrint-hi un centre per lluitar contra les fake
news. Quanta poesia.

#SupositoriDeLaVeritat #IniestaAlJapó?

El Vedruna encadena quatre victòries
i s’apropa a la salvació1

2 Les escoles de l’1-O recorden 
el referèndum sis mesos després

Gràcia es prepara per viure 
una nova Revolta de les Quintes

Les Colles de Cultura tornen 
a demostrar el seu potencial

Un passatge per a la lluitadora
antifranquista Isabel Vicente

El + llegit líniagràcia.cat

3

4

5

per Albert RibasLes millors
perles

El president de Múrcia, Fernando López Miras, va anunciar fa
pocs dies que aviat els murcians podran volar des de l’aeroport
local de Corvera fins al de “Manchester United”.  Aquesta con-

fusió de la ciutat amb l’equip de futbol recorda la d’aquell jugador
que fa uns quants anys va explicar que vivia a la ciutat d’Osasuna.

Després de l’escàndol del màster i el del robatori de cre-
mes, que va provocar la seva dimissió com a presidenta
de la Comunitat de Madrid, Cifuentes ha deixat la seva

acta de diputada i es retira de la política. L’expresidenta madrile-
nya ha estat 30 anys ocupants càrrecs públics i orgànics al PP.

Madrid ja té la primera platja amb bandera blava. Ho han lle-
git bé. Aquest distintiu de qualitat se l’ha emportat la platja
Virgen de la Nueva, situada al pantà de San Juan del poble

de Sant Martín de Valdeiglesias. Amb aquesta notícia potser alguns
madrilenys deixaran de veure València com la seva platja principal.

Albert Cavallé, conegut com l’Estafador de l’Amor, va ser
detingut fa uns dies de nou després d’acumular més de
vint denúncies per estafar dones després de conèixer-

les per internet. Després de negar-se a declarar davant del 
jutge, Cavallé, de 35 anys, va quedar en llibertat.

Un jutge de Badalona ha obligat una núvia que estava a punt
de casar-se a treure’s una xapa reivindicativa per la llibertat
dels presos polítics com a condició per fer el casament. La

noia ha explicat que el jutge els va dir que si la xapa fos d’un símbol
contrari, “com ara del PP o de Vox”, també s’hi hagués oposat.
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Barcelona s’ha convertit en
la capital dels problemes.
Són paraules seves. Tan

malament veu la ciutat avui dia?
Bé, és que fins i tot allò que funcio-
nava s’ha problematitzat. L’actual
govern de la ciutat s’ha dedicat a
generar nous problemes. S’ha fet
del turisme un problema, quan jo
entenc que també és una oportu-
nitat. Una altra cosa és el model tu-
rístic, perquè evidentment s’ha de
canviar. Barcelona pot decidir si és
París o si és Cancun, però això és
una altra cosa. També s’ha conver-
tit en un problema el Congrés de
Mòbils, quan és una gran sort tenir-
lo. Un altre cas és el tramvia. Hi ha
apostes del govern municipal que
eren estrella i que s’han acabat
convertint en un problema gros
per a la ciutat. Un altre exemple
seria les Glòries.

Podem dir que la història d’ERC
amb els Comuns és la història
d’un desengany? Van començar
bé però han acabat malament.
El que ha passat és que nosaltres
no som haters, no odiem, no tenim

prejudicis. Vam fer un vot de con-
fiança en un equip que prometia
que facilitaria l’accés a l’habitatge,
que erradicaria les desigualtats so-
cials... Però la confiança no és
eterna, perquè ens devem als ciu-
tadans.

Creu que la ciutadania està des-
enganyada amb aquest govern?
Sí, crec que sí. Nosaltres ho estem i
crec que coincidim amb bona part
dels ciutadans, fins i tot amb molts
dels que els van donar la seva con-
fiança a les urnes.

És això el que fa que en totes les
seves aparicions el veiem molt
convençut de les seves possibili-
tats? Creu que poden guanyar
les eleccions?
Això diuen les enquestes i les elec-
cions que s’han fet últimament. I, si
m’ho permeteu, també ho diu el
nostre projecte. He mirat el pro-
jecte de ciutat de les altres forma-
cions i em costa veure’l. El nostre és
molt clar: una capital global de les
persones, amb les persones i per a
les persones. Una gran ciutat a es-
cala humana i que s’ha fet gran a
partir de les persones. El nostre pe-
troli és la gent. La nostra fórmula és
aprofitar el talent de la gent, i la ciu-
tat que volem és una capital mun-

dial de grans oportunitats on la di-
mensió humana es mantingui.

Ara ens parlava de les enquestes,
però el 2015 també deien que ERC
podia guanyar les eleccions. Per
què creu que ara serà diferent?
Tenim cinc regidors. El 2015 vam
més que doblar, ja que veníem de
dos. Ara no caldria que augmen-
téssim en la mateixa proporció per
guanyar. I la situació ara és diferent,
les enquestes són més bones i som
una opció forta, amb caràcter. I
hem fet d’alternativa a Colau. Hi ha
gent que ens situa com els líders de
l’oposició. I el fet de tenir un pro-
jecte molt marcat i definit, que
posa la ciutat per davant, ens dóna
moltes possibilitats. Ens sentim
forts i notem que connectem molt
bé amb l’esperit ciutadà. Les vibra-
cions que tinc són molt positives.

Ara que deia això de posar la ciu-
tat per davant, fa temps que es
parla d’una possible candidatura
unitària de l’independentisme.
També s’hi ha afegit Jordi Grau-
pera. Sembla que vostè no ho
acaba de veure amb bons ulls.
Tota iniciativa que provingui de l’in-
dependentisme, o d’on sigui, per tal
d’ajudar la ciutat i aportar idees, em
sembla estimulant. Ara bé, a l’hora

de parlar amb altres opcions,  per
veure si coincidim o no, hem de
parlar de ciutat. Ens estem presen-
tant a Barcelona per decidir l’alcal-
dia i el govern local. Estem obligats
a anar amb un projecte de ciutat
per davant, perquè si no, no estem
parlant clar a la gent.  Diguem-ho
d’una altra manera...

Endavant.
Interessa més tenir la vara d’alcalde
i el poder o servir la gent i millorar la
ciutat? Si interessa millorar la ciutat,
que és el que jo entenc, aleshores va
per davant el projecte. A mi em
sembla que dir que hem d’anar a
buscar l’alcaldia és posar el carro per
davant dels bous. Diga’m quina ciu-
tat vols i jo et diré si ens podem en-
tendre. La ciutat va per davant, em
sembla de calaix. Seria un error no
fer-ho així. Una altra cosa és explorar
vies d’acord amb forces que puguin
ser properes, que sempre és positiu.

Amb això ens vol dir que la pro-
posta de Graupera obvia el pro-
jecte de ciutat?
És que no estic parlant de la pro-
posta de Graupera, parlo de la nos-
tra. Nosaltres posem la ciutat per
davant. A partir d’aquí, hi ha algú
més que s’interessi per això? Hi ha
algú més que coincideixi amb la

Barcelona que vol ERC? Si hi coin-
cideixen, parlem-ne, però sempre
a partir d’aquesta proposta. 

I amb el seu lideratge?
Bé... No ho sé... Amb el lideratge
d’un equip que ha definit una pro-
posta de ciutat. Som els primers
que hem triat candidat, tenim
equip, formació, projecte, priori-
tats... Crec que hem definit força bé
la Barcelona que volem i anirem per
aquí. Precisament, en els últims
anys el que hem vist és una falta de
direcció. La ciutat està desorientada
i algú ho ha de resoldre.

No són els únics que es postulen
per fer-ho. Sembla que podrien
tenir un rival important, amb el
possible candidat estrella Manuel
Valls. Com hi pensa fer front?
Barcelona no es pot construir con-
tra una part dels barcelonins, com
diu Valls que vol fer. La millor ma-
nera per aturar Valls, i tots els que
pensen que necessitem ser sal-
vats, és fer un projecte ampli, inte-
grador i que posi les persones per
davant de les dèries ideològiques.
La millor manera de derrotar qui
utilitza la ciutat com a trampolí
personal és oferint un projecte
col·lectiu. I això és el que farem per
aturar el paracaigudisme.4

Alfred Bosch
Candidat d’ERC a l’alcaldia

Arnau Nadeu / Albert Ribas
Fotografia: Lola Surribas

“L’actual govern de la ciutat s’ha 
dedicat a generar nous problemes”
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3Gairebé és obligatori que co-
mencem a parlar dels temes con-
crets de ciutat preguntant-li pel
tramvia.
Caram, no m’ho esperava! [som-
riu].

Han dit que no a la connexió amb
l’argument que la inversió rever-
tiria en l’operador privat. Però
això ha estat interpretat, per ex-
emple per la FAVB o Unim els
Tramvies, com una excusa per
justificar una posició, diuen, “par-
tidista i estratègica”. Tenen raó?
El que és partidista i electoralista
és portar la proposta a votació
ara, a un any de les eleccions.
També és electoralista portar a
votació un protocol, quan no es fa
mai, o plantejar-la simplement
per fer-se la foto. Perquè la con-
nexió no es farà en aquest man-
dat, no es posarà ni un raïl, no hi
ha temps. No han fet els deures,
no hi ha ni el projecte executiu fet. 

Ens dóna la sensació que la gent
no ho percep així. Fins i tot
Greenpeace ha dit que la seva
decisió és un bloqueig i no mira
per la ciutadania.
Greenpeace es dedica als tramvies?

Suposem que li preocupa la
contaminació, que té relació
amb el tramvia.
Qui ha bloquejat el tramvia és Ada
Colau i el seu govern, perquè du-
rant tres anys només hem vist titu-
lars i grans cimeres. A les Glòries
han rescindit el contracte de les

obres i ho han deixat tot fet un
fangar, quan allà és on ha d’anar
l’interconnector perquè el tramvia
pugui arribar fins a Francesc
Macià. I resulta que la culpa és
d’ERC. Quina barra...

Deixem el tramvia però seguim
amb temes de mobilitat. Vostè
ha parlat d’un nou pla de mobi-
litat per a la ciutat. Evitaria que
s’incompleixin de forma regu-
lar els límits de contaminació
que marca la UE?
Ajudaria a complir aquests objec-
tius, és clar. Ara bé, hi ha coses amb
les quals ens hi hem de posar. Pri-
mer, completar la xarxa de trans-
port públic, sobretot de metro.
També acabar la xarxa ortogonal
de bus. I tenim un problema gros

amb Rodalies. La part central de la
ciutat està prou coberta i la primera
corona de l’àrea metropolitana
també, però la segona corona és un
drama. Hi ha centenars de milers de
persones que no poden entrar i
sortir de Barcelona en transport pú-
blic perquè no el tenen. Hi ha in-
versions necessàries des de fa molt
de temps, s’ha d’acabar la Sagrera...
Hi ha molts fronts oberts i alguns
depenen de les autoritats locals. La
saturació actual de la ciutat ve de la
quantitat de cotxes que entren i
surten cada dia.  

Un altre dels grans reptes de ciu-
tat és l’habitatge. Colau, abans
de governar, semblava que tenia
les solucions, però s’ha vist que
no era ben bé així. Vostè ha dit
que no hi ha varetes màgiques.
La gent ha d’acceptar que és un
problema que no té una solució
fàcil i ràpida?
No hi ha varetes màgiques però
s’han de començar a buscar solu-
cions amb determinació. I no és el
que hem vist. Amb Colau hem anat
enrere, estem en mínims històrics
d’inici d’habitatge social. Hem anat
als barris i hem comprovat el que
està en marxa. No s’arriba als 500
habitatges nous començats durant
els tres anys de mandat. Menys que
durant el mandat de Trias i els man-
dats dels socialistes. Estem davant
d’un drama de gestió on, fins i tot el
projecte estrella, el de l’habitatge,
ens ha fet recular.  

Vostè com ho faria?
Cal implicar-hi tots els agents per-
què ajudin i col·laborin. S’ha de
comptar amb el sector privat, amb
els propietaris grans i petits, també
amb el tema de la rehabilitació. El
98% dels habitatges de Barcelona
són privats, i d’aquí plora la criatura
en bona part. D’aquí tres o quatre
mandats ja arribarem a un nivell
d’habitatge públic més europeu,
però de moment hem de col·labo-
rar amb els agents principals.
També amb el tercer sector i el sec-
tor cooperatiu, però els privats són
molt importants i tenen ganes de
col·laborar. Ara bé, no se’ls fa cas. 

Un tema que també té relació
amb l’habitatge és el potencial
turístic de la ciutat. Ens ha dit que
cal tenir clar el model que volem.
Quin és el seu?
Barcelona és una de les destina-
cions preferents mundials i, per tant,
podem triar què volem ser. Si volem
el millor turisme, el podem tenir. I jo
crec que hem de triar un turisme
molt cultural. Per exemple, el pro-
jecte de l’Hermitage és bo, perquè
enfoca la ciutat cap a aquest tipus
de turisme. El turisme de diversió
ens acaba fent mal. Amb això no dic
que la gent de butxaca modesta no
pugui venir a Barcelona, però és evi-

dent que alguna cosa no s’està fent
bé si es pot dormir per 20 euros al
centre de la Rambla. No s’està valo-
ritzant la ciutat. 

En aquesta línia, una de les seves
propostes estrella és fer de Bar-
celona la capital de la cuina me-
diterrània. Com es concreta això
i quin benefici pot tenir per als
barcelonins?
Barcelona ha de ser un destí de
cuina i vins de qualitat. Si som un
centre de referència de la cuina
mediterrània, i a més fem el nostre
servei com a capital de Catalunya, a
partir d’això també podem anar re-
orientant el model. Imagineu-vos
que la Rambla, en lloc de ser cone-
guda per paelles prefabricades i

vins i sangria de mala qualitat,
acaba sent coneguda pel seu nivell
cultural (òpera, música clàssica,
grans festivals...) i gastronòmic. Si
canviem això, estarem canviant la
ciutat com a destinació turística. 

Una de les seves propostes que
ha cridat més l’atenció és la de la
Regidoria de les Petites Coses.
Què és exactament?
Podem canviar-li el nom? Us dono
una exclusiva: Regidoria d’Atenció
a les Persones. És a dir, tot allò que
entra dins del paraigua d’atenció a
les persones. Tant les que són vul-
nerables i estan en risc d’exclusió
com les que no ho estan però que
també tenen problemes. Per ex-
emple, el control dels sorolls noc-
turns; el civisme, que la gent posi
les escombraries on toca; que si es
fa malbé un banc o es trenca un
arbre s’hi posi remei.... Coses que
semblen menors però que preocu-
pen a la gent i que s’han de solu-
cionar amb rapidesa. En definitiva,
parar atenció a les persones, que
de vegades això se’ns perd amb la
magnitud de la ciutat.

Què és el primer que farà si es
converteix en l’alcalde de Bar-
celona?
Anar a veure els rivals, aquells que
puguin tenir més diferències amb
mi, i dir-los que també vull ser el seu
alcalde. Perquè ho has de ser de tot-
hom. I, per tant, has d’anar a veure i
parlar, sobretot, amb els que pen-
sen diferent de tu. I en aquest as-
pecte, amb el govern actual també
tenim un problema.<

“Qui ha bloquejat el tramvia és Colau:
en tres anys només hem vist titulars”

“Fins i tot amb 
el projecte estrella,
l’habitatge, la gestió

és un drama 
i hem reculat”

“Alguna cosa
no s’està fent bé
si es pot dormir

per 20 euros
a la Rambla”

– Sembla que podria tenir un 
rival important, amb la irrupció 
de Manuel Valls... Com ho veu?

– Barcelona no es pot construir
contra una part dels barcelonins,
com diu Valls que vol fer.

– Com hi pensa fer front?

– La millor manera de derrotar
qui utilitza la ciutat com a
trampolí personal és oferint
un projecte col·lectiu.
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Convoquen una manifestació el 12 de maig per protestar contra la gentrificació i l’especulació

“La ciutat no està en venda”
MANIFESTACIÓ/ La lluita contra l’especu-
lació immobiliària, la gentrificació i la ba-
talla dels barris per una ciutat digna i
cosmopolita són els arguments que han
portat les entitats impulsores de la cam-
panya Barcelona no està en venda a sortir
de nou al carrer.

El passat dia 3 de maig es va fer la roda
de premsa de presentació d’aquesta mani-
festació, prevista per a dissabte 12, i que no
només es farà a Barcelona. Madrid, Valèn-
cia, Pamplona, Granada, Las Palmas de
Gran Canària, Gijón, Sevilla, Palma de Ma-
llorca o Màlaga seran algunes de les grans
ciutats de l’estat que protestaran i reivindi-
caran que l’espai públic ha de ser per als
veïns. D’aquesta manera, i fent servir de
nou el lema #BCNnoEstàEnVenda, els orga-
nitzadors han fet una nova crida als veïns i
a la resta de col·lectius i entitats de la ciutat
a tornar a sortir al carrer per protestar con-
tra “les conseqüències de les polítiques ne-
oliberals, dels fons d'inversió i dels grans
tenidors que controlen la ciutat”. Els orga-
nitzadors d’aquesta manifestació, que
arrencarà a les sis de la tarda als Jardinets
de Gràcia, volen deixar clar que “els voltors
no són benvinguts” i també que han “deci-
dit lluitar” per quedar-se als barris. “No pa-
rarem de lluitar fins a aconseguir que la
ciutat sigui per viure-hi dignament i no per
especular amb els barris i les nostres vides”,
reivindiquen.

VUIT DEMANDES
Els organitzadors de la concentració, a
més, han elaborat i han publicat en un ma-
nifest una vuitena de demandes que re-

cullen l’esperit de les seves reivindicacions
i que exigeixen a les administracions.

En primer lloc reclamen la derogació de
la Llei d’Arrendaments Urbans que està vi-
gent. En aquest sentit, sol·liciten assegurar
contractes estables (amb renovació automà-
tica, excepte en els casos de necessitat fami-

liar de primer grau en l’habitatge en qüestió),
acabar amb els privilegis de les Societats
Anònimes Cotitzades d’Inversió Immobilià-
ria (SOCIMI), que no paguen l’impost de béns
immobles, i multar els grans propietaris que
tinguin pisos buits durant més de dos anys.

El canvi en la reforma laboral, que con-
sideren que ha promogut la inestabilitat i
l’augment dels treballs precaris i mal re-
munerats, també serà una de les principals
reivindicacions de la jornada.

La resta de demandes seran la crida a
un turisme respectuós amb la convivència
veïnal, que l’espai públic serveixi per gaudir
de la ciutat i conviure, i no pas per fer ne-
goci, l’aturada de la destrucció del comerç
de proximitat, la necessitat de frenar la
contaminació, la urgència per impulsar po-
lítiques d’igualtat de gènere i la derogació
de la Llei Mordassa.

TURISME/ Front comú contra la turistització al sud d’Eu-
ropa. El moviment que durant els últims anys s’ha anat ges-
tant en algunes ciutats i regions del Mediterrani ha cris-
tal·litzat en la creació de la Xarxa SET. Aquest organisme
agrupa i vehicula tots els moviments de denúncia, mo-
bilització i resistència davant els processos de turistitza-
ció. D’aquesta manera, es coordina el treball que es fa en
ciutats com Venècia, Lisboa, Sant Sebastià, La Valletta o
Barcelona, entre moltes altres.

En aquest sentit, el passat 26 d’abril es va presentar
el manifest fundacional d’aquesta xarxa a Barcelona. L’es-
cenari escollit va ser l’Espai Veïnal Calàbria 66, al barri de
Sant Antoni, un dels punts de la ciutat que més ha viscut
aquesta situació en els últims anys. Els convocants van as-
segurar que aquest barri del sud de l’Eixample és, ac-
tualment, “un dels exemples més paradigmàtics de tu-
ristització i gentrificació”.

En el cas de Barcelona, l’Assemblea de Barris per un
Turisme Sostenible (ABTS) és l’entitat que ha abanderat
la lluita en aquest front, però moltes més entitats s’han
adherit a aquest manifest. Són, entre altres, Fem Sant An-
toni, la PAH, Ecologistes en Acció, la FAVB, el Grup d'Ha-
bitatge de Sants, el Sindicat de Llogaters, l’Observatori
DESC o Resistim al Gòtic.

Neix una xarxa europea de ciutats 
que lluiten contra la ‘turistització’ CAMPANYA/ A mitjans del mes passat, la FAVB va anun-

ciar que el seu projecte Mudances de protestaha superat
la primera fase de la campanya de micromecenatge (és
a dir, ha recaptat 8.000 euros) i afronta, per tant, el segon
tram des del passat 17 d’abril. L’objectiu d’ara és assolir la
quantitat d’11.700 euros i, per fer-ho, s’ha donat temps fins
al dia 23 de maig.

Tot i això, la FAVB ja ha avisat, en el text explicatiu de
la iniciativa que hi ha al portal de Goteo.org, que tothom
que es vegi obligat a mudar-se ja pot contactar amb la fe-
deració per rebre ajuda en aquest procés. La cooperati-
va Alencop també participa en aquest projecte.

La primera d’aquestes mudances, de fet, ja es va fer el
passat dissabte 5 de maig al barri del Poblenou.

‘Mudances de protesta’
enceta la seva segona fase

veïns en línia

Altres ciutats com 
Madrid, València,

Palma, Sevilla o Gijón
també sortiran al carrer

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona
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NOU BARRIS/ L’associació de
Veïns i Veïnes de Ciutat Meridiana
va entrar, el passat 23 d’abril, al
Mercat de Núria, que està tancat
des del passat mes de gener. A l’in-
terior de l’equipament van cele-
brar una fira alternativa de Sant
Jordi i van aprofitar per reivindicar
la seva reobertura immediata. 

En un comunicat que van pu-
blicar l’endemà, van anunciar que
estan treballant per crear una co-
operativa de veïns i veïnes que s’en-
carregui de la gestió de l’edifici, una
entitat que ha de servir per “donar
un treball digne a les persones de
la zona que el necessitin, que ga-
ranteixi un comerç de proximitat i
que reactivi el barri”.

Ocupen el Mercat
de Núria per
demanar que reobri

PARTICIPACIÓ/ En la sessió plenària del
passat 10 d’abril (la que es va suspendre a
finals de març), el Ple de l’Ajuntament va
descartar la celebració de dues consultes
populars que, malgrat haver rebut les sig-
natures corresponents, no se celebraran.
Els vots contraris de tots els grups de l’o-
posició van evitar-ho i la FAVB va valorar
aquesta negativa com “un dia trist per a la
democràcia”.

Les dues propostes en qüestió que els
veïns i les veïnes de la ciutat podrien haver
votat en aquesta multiconsulta que l’Ajun-
tament volia impulsar eren sobre la possi-
bilitat de remunicipalitzar la gestió de
l’aigua i sobre el canvi de nom de la plaça
Antonio López per plaça Idrissa Diallo, però
la FAVB considera que “la por a la demo-

cràcia s’ha imposat per sobre del respecte
a les pròpies normes”. En el cas de la gestió
de l’aigua, la FAVB es pregunta “si el vot ne-
gatiu es deu només a una de les maniobres
que es fan uns partits als altres o perquè
afectava uns interessos massa poderosos”.

IMPUGNACIÓ DEL PLE?
De fet, el malestar de la FAVB per aquesta
negativa va portar la federació a anunciar,
una setmana després de la celebració de la
sessió, el procés per impugnar-la, ja que
considera que els grups van incomplir el
Reglament de Participació Ciutadana.

En la reunió extraordinària del Consell
de Ciutat, el vicepresident de la FAVB, Al-
bert Recio, va lamentar “el maltractament”
que han rebut en l’àmbit de la participació.

La FAVB lamenta que el Ple impedeixi 
la celebració de la multiconsulta 

POLÈMICA/ La problemàtica dels
narcopisos, que va arrencar fa
uns mesos al Raval, també ha arri-
bat a un altre dels barris de Ciu-
tat Vella, el Gòtic.

De fet, els veïns d’aquesta
zona van sortir al carrer el passat
dimecres 11 d’abril per protestar
contra el fenomen de la narcoes-
peculació. La plaça dels Traginers,
un dels punts més emblemàtics
del barri, es va convertir en l’epi-
centre de la reivindicació, que
va demanar que hi hagi “una ac-
ció immediata i diària” per evitar
que proliferin aquests casos i va
servir per fer una crida als veïns
perquè s’involucrin en la lluita
contra aquesta xacra.

Protesta al barri
Gòtic contra la
‘narcoespeculació’

TROBADA/ El passat dissabte 7
d’abril es va celebrar la 46 edició
de l’Assemblea General de la
FAVB, que va tenir com a lema Ba-
rris lliures d'especulació i exclusió.

Des de les 10 del matí, el Cen-
tre Cívic Sant Martí va ser l’esce-
nari de la trobada, en la qual es
van dibuixar les línies mestres
del pla de treball que la federació
vol seguir en aquesta recta final
de mandat municipal.

De fet, l’alcaldessa Colau va
participar en l’Assemblea, en la
qual els assistents van transmetre-
li la seva inquietud en temes com
la unió del tramvia, l’ampliació del
Port, l’ordenança de terrasses o el
turisme, entre altres.

La FAVB celebra
la 46a edició de 
la seva Assemblea

veïns en línia

Llum verda a un Espai Barça 
que els veïns consideren “il·legal”

URBANISME/ El passat 12 d’abril
el FC Barcelona i l’Ajuntament
van escenificar l’acord que per-
metrà tirar endavant l’Espai Barça
(es va aprovar al Ple del 27 d’a-
bril), una reforma integral del
Camp Nou i la seva rodalia que
transformarà l’estadi, però també
el seu entorn.

I precisament aquest punt és
un dels que xoca amb la postura
dels veïns, que després que s’a-
nunciés que el projecte tira enda-
vant ja van mostrar el seu rebuig.
La FAVB, la Coordinadora de Veïns
i Veïnes de les Corts, l’Associació
de Veïns i Veïnes de les Corts, la
Coordinadora de Veïns i Veïnes de
Mejía Lequerica i l’Associació de
Veïns i Veïnes de la Zona Universi-
tària (amb l’assessorament de
quatre arquitectes) van emetre un
comunicat lamentant la seva “pro-
funda decepció per la manca de li-
deratge i imparcialitat de l'equip
de govern municipal”, alhora que
aprofitaven per denunciar “la ma-
nipulació envers el paper que el
veïnat ha jugat en aquest procés,
tant per part de l'Ajuntament com
de la majoria de partits polítics de
l’oposició”.

De fet, els veïns asseguren
que no és cert que hagin accep-
tat el projecte “com falsament es
va anunciar el 12 d’abril” en una
presentació a la qual no va assis-
tir cap dels seus representants. En
aquest sentit, estan convençuts
que “existeix una il·legalitat mani-
festa en la requalificació de sòl
d’equipament esportiu a terciari
(oficines i hotel)”, perquè consi-
deren que juga “perversament

amb el carrer i amb algunes
zones verdes ja existents”. El pro-
jecte, asseguren, és “un incompli-
ment de la legalitat urbanística
vigent que l’Ajuntament ha ob-
viat enfront dels interessos pri-
vats del Barça”.

Les associacions diuen que no
estan en contra que el Barça ob-
tingui beneficis d’aquest procés,
però creuen que en el projecte
que s’acabarà plasmant només hi
surt guanyant el club a curt termini
i la resta de parts hi surten perdent.
Per això, demanen “la retirada de
l’actual proposta” i que s’obri “un
procés negociador, imparcial i

amb lideratge públic”, on es pugui
“acordar una solució justa, legal i
positiva per a totes les parts”.

SATISFACCIÓ ENTRE ELS GRUPS
Malgrat la postura dels veïns, tots
els grups municipals (menys la
CUP, que hi va votar en contra) van
valorar positivament aquesta
transformació a les Corts.

La representant demòcrata
Sònia Recasens, el republicà Alfred
Bosch, el socialista Daniel Mòdol,
el popular Alberto Fernández-Díaz
i la taronja Carina Mejías van
aplaudir l’acord FCB-Ajuntament.

El veïnat denuncia
que s’ha obviat 
la legalitat per als 
interessos del FCB

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona
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HABITATGE4Les reivindica-
cions veïnals en defensa del
dret a l’habitatge no s’aturen.
Aquesta setmana, de fet, ha es-
tat definida per l’entitat gra-
cienca l’Oficina de l’Habitatge de
Gràcia com una “setmana de
lluita” per denunciar la situació
que pateixen molts graciencs i
altres veïns de la ciutat.

Així doncs, en el marc d’a-
questa setmana reivindicativa,
l’Oficina de l’Habitatge de Gràcia
va participar abans-d’ahir en
una protesta sorpresa, organit-
zada per ells mateixos i el Sindi-
cat de Llogaters, a la seu de la im-
mobiliària  Unión Inmobiliaria
SA - Societat Anònima de Pro-
pietat Immobiliària (UISA-
SAPI), situada a la rambla Cata-
lunya. Una dotzena d’activistes i
diversos llogaters de vuit blocs
propietat d’aquesta immobiliària,
que denuncien que  han patit

augments abusius del preu del
lloguer, van intentar entrar a la
seu de l’empresa per expressar
les seves reivindicacions.   Els
Mossos d’Esquadra, però, ho
van evitar, tot i que els respon-
sables de la immobiliària ja ha-
vien marxat. Tot seguit, els inte-
grants de la protesta van repar-
tir fulletons als veïns amb la in-
tenció de “visualitzar el conflic-
te” per tal que la gent conegui “els
noms dels grans propietaris”.

“PLANTEM CARA”
Des de l’Oficina de l’Habitatge
expliquen que ha arribat el mo-
ment de “plantar cara”, ja que
denuncien que “cada setmana
escoltem casos nous de veïns
que els fan fora”. Des d’aquest
col·lectiu alerten que actual-
ment a la Vila “el lloguer mitjà
per un pis de 70 metres quadrats
és de 1141 euros”. Pel que fa als

desnonaments, denuncien que
durant el 2017 al conjunt de la
ciutat n’hi va haver 2.600. “El
85% d’aquests desnonaments
es deuen als preus abusius del
lloguer”, afegeixen. 

DISSABTE, MANIFESTACIÓ
Per últim, la setmana de pro-
testa es tancarà aquest dissabte
amb la celebració de la mani-
festació que organitzen les en-
titats de la campanya ‘Barcelo-
na no està en venda i que co-
mençarà a les sis de la tarda des
dels Jardinets de Gràcia [veure
pàgina 8]. 

Una hora i mitja abans de l’i-
nici de la marxa l’Oficina de
l’Habitatge un ‘Cercaimmobi-
liàries’, que té com a objectiu
“assenyalar els culpables de l’ex-
pulsió dels veïns de la Vila de
Gràcia”. Sembla, doncs, que les
protestes pugen de to.

La situació crítica de l’habitatge
fa créixer les protestes veïnals

» L’Oficina de l’Habitatge de Gràcia participa en una protesta contra
una immobiliària, acció prèvia a la manifestació de dissabte

Gràcia reconeix la defensa 
de les llibertats nacionals

GUARDÓ4La 23a edició dels
Premis Vila de Gràcia, que es
van celebrar el passat 26 d’abril
al Centre d’Art Tradicionàrius,
van servir, un any més, per fer
un ampli reconeixement a la
tasca de diferents personalitats
i entitats gracienques. Aquest
any la gal·la d’entrega dels guar-
dons va estar marcada pel to rei-
vindicatiu i solidari de tots els
premiats.

Així doncs, l’actual moment
polític que viu Catalunya es va fer
molt present quan Òmnium
Gràcia va rebre un dels guardons
de la nit per la seva “defensa de
les llibertats nacionals de Cata-
lunya i la divulgació i promoció
de la llengua catalana”.

LLIBRES I GATS
D’altra banda, el premi a un es-
tabliment o projecte comercial
va ser per a Montserrat Úbeda,
propietària d’Ona Llibres, per
“ser un model de referència
com a llibreria singular a Gràcia
i promoure l’activitat cultural”.
El tercer premi de la nit va ser
per a Gats de Gràcia. L’entitat va
rebre el guardó a la millor acció
en defensa de la sostenibilitat i
el medi ambient per la seva
“tasca voluntària i de protecció

i cura dels gats a l’espai públic de
la Vila de Gràcia”.

CULTURA I HISTÒRIA
Pel que fa a la defensa dels va-
lors cívics, el premi va recaure
en Pep Fornés per la seva tra-
jectòria “en l’estudi i les seves
col·laboracions culturals que
han posat en valor el treball i les
relacions humanes dels festers
de la Vila de Gràcia”, mentre
que l’Observatori Vallcarca va
rebre el reconeixement a la mi-
llor tasca de recerca o divulga-
ció històrica. 

En el camp de la comunica-
ció, la revista La Salut de Gràcia
va ser guardonada amb el pre-
mi a la millor actuació comuni-
cativa, mentre que Contes Can-
tats es va endur el reconeixe-
ment per impulsar la millor ini-
ciativa pedagògica.

Per últim els premis d’honor
va ser pel Projecte Minerva-
Creadores de Gràcia, per “fer vi-
sible l’art i el talent femení vin-
culat al territori”, mentre que a
títol individual, va ser in me-
moriam per a Lluís Brau, per la
seva “trajectòria intel·lectual i
professional dedicada a la de-
fensa d’una ciutat més sosteni-
ble i pel seu activisme veïnal”.

Una imatge de la protesta celebrada abans-d’ahir. Foto: Twitter (@HabitatgeGracia) 

Els gegants de Gràcia 
celebren el seu 25è aniversari

CULTURA POPULAR4Els Ge-
gants de Gràcia van celebrar dis-
sabte passat la seva trobada
anual. Aquest any, però, la jor-
nada tenia un caràcter especial, ja
que se celebrava el 25è aniversa-
ri dels gegants Pau i Llibertat.

La diada va arrencar ben
d’hora amb les matinades dels
grallers per convidar tothom a
afegir-se a la festa. Tot seguit, a les
11 del matí, es va fer l’acte de la
recollida del ram a la geganta Lli-
bertat. El punt culminant de la
festa es va viure a la tarda, quan
es va celebrar la cercavila de ge-

gants amb tots els convidats i els
balls. Tot seguit va arribar l’hora
de la mostra de balls, que va ser-
vir per tancar la jornada. 

DIADA DE LA VELLA DE GRÀCIA
D’altra banda, demà passat la
Colla de Diables la Vella de Grà-
cia  celebrarà la 10a Diada de la
Vella. Els actes començaran a les
set de la tarda amb la tabalada,
que començarà des de la plaça de
la Vila i acabarà a la plaça de la
Virreina. Quan acabi la tabalada
començarà el correfoc, que farà
el recorregut invers.

La cantant sud-africana Alice 
Phoebe visita el Tradicionàrius
CONCERT4El Centre Artesà
Tradicionàrius (CAT) acollirà
demà a partir de dos quarts de
nou del vespre el concert de la
cantant sud-africana Alice Pho-
ebe Lou, en el que serà el primer
concert que aquesta artista farà
a Catalunya.

Phoebe, que arribarà junta-
ment amb la seva banda, és
una jove cantant de només 25
anys amb un estil que resulta de
la seva mescla de soul, blues i
folk. Tot i que només fa quatre
anys que va publicar el seu pri-
mer àlbum, ‘Live at Grüner Sa-
lon’, la sud-africana s’ha fet rà-
pidament un nom en l’escena in-
ternacional. De fet, la seva can-

çó ‘She’ va ser seleccionada per
a la llista de la Millor Cançó Ori-
ginal dels Òscars d’aquest any. 

AUTODIDACTA
Phoebe, que actualment viu a
Berlín, va aprendre a tocar el
piano de molt petita, mentre
que la guitarra la va aprendre a
tocar de més de gran de forma
autodidàctica. L’any 2012 es va
instal·lar a Europa, primer a
Amsterdam i després a Berlín.
A la capital d’alemanya va co-
mençar a tocar a estacions de
metro i tren i als parcs. El 2014
va publicar el seu primer àlbum,
mentre que el segon, ‘Orbit’, el
va publicar el 2016.

Els gegants Pau i Llibertat. Foto: Twitter (@GegantsdeGracia)

Memòria històrica | 50 anys de l’avinguda Pompeu Fabra
L’avinguda de Pompeu Fabra celebra aquest 2018 el seu 50è aniversari. Per fer més

especial aquesta commemoració els seus veïns volen recuperar  la memòria del carrer.
A partir d’ara han d’acabar de perfilar el format dels actes que volen organitzar. 
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Ja fa un any que l'Ajuntament va ar-
ribar a un acord amb el col·lectiu
Tres Lliris per tal de cedir durant 4
anys la gestió del local de titularitat
municipal situat al carrer Nil i Fabra.
Un local que ja ocupaven il·legal-
ment des de l'any 2015, amb el que
van demostrar que el govern muni-
cipal recompensa el fet de saltar-se
la llei i permet passar per sobre de
moltes entitats que sí que respecten
les lleis i fa anys (o dècades) que re-
clamen un espai propi sense sort.

Ara, amb el pla urbanístic de
Vallcarca a sobre de la taula, podria
sorgir un nou equipament, la Fuste-
ria, que guarda similituds amb el
local dels Tres Lliris. Des del Partit
Popular demanem que aquest
'model de concessió i gestió' no
s'expandeixi i els col·lectius més ra-
dicals i extremistes de l'ultraes-
querra no guanyin un nou lloc de
difusió de les seves idees, pagat
amb els diners de tots els graciencs.

Vallcarca fa 16 anys que espera la
reurbanització de gran part del barri
que des de 2002 està ple de solars
buits i espais abandonats sense que
l'Ajuntament hagi prioritzat aquesta
actuació.

Alberto Fernández ha reclamat a
l'alcaldessa Ada Colau, en reitera-
des ocasions, que Vallcarca no es
convertís en un campament okupa i
ara, amb el pla urbanístic en període
d'exposició pública, Fernández ha
reclamat al govern municipal que
garanteixi que el manteniment de l'e-
difici de 'La Fusteria' serveixi per
dotar d'equipaments el barri i no per
cedir el local als okupes que van ac-
cedir a l'immoble i als que Ada Colau
els ha cedit la gestió.

D'altra banda, el Grup Popular ha
presentat al·legacions per reclamar
que els pisos de protecció oficial pre-

vistos siguin de lloguer social i que
les zones verdes siguin espais de
gaudi per a tots els veïns. Fernández
conclou assegurant que continuarà

insistint en què l'avinguda Vallcarca
fins a Lesseps sigui una rambla
verda que eviti noves ocupacions
il·legals d'espais en aquesta zona.

Gràcia
Vallcarca, tot un mandat

esperant millores al barri
El model

‘Tres Llíris’

@pp_bcn664 720 266

Segueix-nos:

Alberto Fernández demana a Colau
lluitar contra l’incivisme a Gràcia  

www.albertofernandez.com

www.ppcatalunya.com

Miguel Raposo
Conseller del PP al
districte de Gràcia

/ppc.barcelona

El districte de Gràcia té un entramat
urbanístic especial, on les places co-
bren un protagonisme especial i la

vida dels veïns es trasllada al carrer.
Aquestes places han de ser un valor
per al districte i els seus barris, i no es

pot permetre que es converteixin en
un focus d'incivisme. Els veïns estan
farts de sorolls a la nit, botellón i gent
que fa les seves necessitats al carrer,
sense que l'Ajuntament apliqui mesu-
res efectives per tal de conciliar l'ús de
l'espai públic, l'oci nocturn i el descans
veïnal.

És per això que des del Grup mu-
nicipal Popular demanem a Colau
que faci complir l'ordenança de ci-
visme i acabar amb les molèsties ha-
bituals als carrers i places de Gràcia,
com per exemple a la plaça del Sol,
Vila de Gràcia i Virreina.

La Guàrdia Urbana hi és per fer
complir les lleis i les ordenances però
depèn de Colau com a alcaldessa i
regidora de seguretat, que clarament
no aposta per aplicar la normativa i
posar fi als problemes d'incivisme al
districte.

En aquest cas, la inacció munici-
pal i la permissivitat provoca que
cada cop més l'incivisme s'estengui,

com recentment està passant a la
plaça del Nord, on el soroll i les festes
nocturnes, sense pressió policial i
municipal, estan fent la vida impossi-
ble als veïns.

Per altra banda, Alberto Fernán-
dez lamenta que a més de no apli-
car l'ordenança de civisme vigent,
Colau ha presentat un projecte de
normativa que es podria definir com
una 'ordenança de gamberrisme',
més laxa i ambigua, que dóna peu a
interpretació i subjectivitat, on el go-
vern municipal actuaria com a jutge,
permetria la música sense llicència,
avalaria el consum d'alcohol al car-
rer i les acampades i la col·locació
de cartells en llocs no autoritzats
quedarien permesos al·legant lliber-
tat d'expressió.

Des del Grup Popular apostem
per una ordenança de civisme més
dura, clara i sense complexos, que
permeti als barcelonins viure en una
ciutat en convivència i amb civisme.

Pàgines especials
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La jornada 37, la darrera de la
temporada a casa, va ser la data
en la qual, definitivament, l’Eu-
ropa es va quedar sense opcions
de jugar el play-off. L’empat
contra el Vilafranca (2-2) com-
binat amb les victòries dels tres
equips que hi ha per sobre dels es-
capulats (Pobla, Terrassa i Prat)
converteix el darrer partit, que els
de Ramon Gatell jugaran al camp
de la UE Vilassar, en un tràmit
per als dos equips, ja que el con-
junt del Maresme ja fa setmanes
que va perdre la categoria.

L’enfrontament contra els pe-
nedesencs va ser un xoc d’alt
voltatge entre dos equips que
durant tota la temporada han
ocupat posicions de la meitat
alta de la taula. El Vilafranca va
ser el primer que va colpejar, amb

un gol de Sardà, que es va plan-
tar sol davant del debutant To-
màs Terrats i el va superar amb
un xut ras. La resposta escapu-
lada va arribar poc més de 10 mi-
nuts més tard, amb un gol que els
visitants van protestar per un
suposat fora de joc de Raíllo.
Això va provocar que l’entrenador
visitant, Iván Moreno, veiés l’úl-

tima hora de partit a la graderia
després de ser expulsat.

A la segona meitat es va re-
petir el guió. Sardà va tornar a
avançar els vilafranquins al 59,
mentre que al 72 David Jiménez
va marcar el darrer gol del curs al
Nou Sardenya, amb una rema-
tada de cap impecable després
d’una centrada precisa d’Aimar.

Un moment del darrer partit del curs a casa. Foto: Àngel Garreta / CEE

L’Europa empata contra el
Vilafranca i no serà al ‘play-off’

ComerçCultura | ‘Òpera i comerç’, una fusió atractiva i original
Recitals d’òpera en els comerços dels barris. Aquesta és la innovadora proposta del
cicle Òpera i comerç, que s’ha posat en marxa per celebrar l’Any del Comerç i de la
Cultura. En el cas del districte, la primera actuació es farà el dia 2 de novembre.

FIRA4L’equador de la prima-
vera ha coincidit amb dues de les
jornades més esperades: dues
sortides al carrer dels comer-
ciants del districte. La primera
d’aquestes activitats es va cele-
brar el dissabte passat, mentre
que la segona està prevista per a
demà passat.

D’aquesta manera, el passat
dia 5 botiguers i veïns van des-
afiar la pluja per gaudir d’un dia
intens de comerç a l’aire lliure.
“La pluja va evitar que la jorna-
da fos com ens hauria agradat,
però malgrat això les sensa-
cions són positives”, explica la

gerent de la Federació Gràcia
Comerç, Xènia Bagué, a Línia
Gràcia. “Creiem que a la tarda

va haver-hi més gent, però en-
cara no hem fet el balanç defi-
nitiu, perquè esperem la sortida
d’aquesta setmana”, afegeix.

I és que demà passat serà el
torn de l’Eix Torrent, que està
acabant d’enllestir la sortida que
omplirà el carrer del Torrent de
l’Olla, en el tram comprès entre
els carrers de Bonavista i Betlem.
“Uns 25 associats participaran en

la sortida. També s’instal·laran
dues zones de joc infantil”, ex-
pliquen des de l’associació.

També està previst que els
Castellers de la Vila de Gràcia al-
cin pilars i que es facin actua-
cions musicals. En aquesta oca-
sió, a més, la sortida estarà pa-
trocinada i en tots els estands
dels comerços hi haurà tastos de
vermut gratuïts.

El comerç i la cultura van omplir els carrers. Foto: PDeCAT Gràcia

Dos dissabtes, dues sortides: 
el comerç gracienc surt al carrer

CUINA4Mostrar l’oferta de res-
tauració gracienca. Aquest ha es-
tat el motiu que ha portat l’em-
presa Gleva Estates a organitzar la
primera edició de les Jornades
Gastronòmiques amb Gràcia, que
van arrencar el dissabte de la set-
mana passada. Un total de 14
restaurants graciencs ofereixen
aquests dies uns menús i mari-
datges especials. Alguns dels es-
tabliments són el Lluritu, l’Antú-
nez, el Cafè Godot o el Samsara.

Les Jornades, que s’allargaran
fins al 4 de juny, es van posar en

marxa coincidint, precisament,
amb la jornada de comerç al carrer
del dissabte passat. Els organit-
zadors van instal·lar una carpa in-
formativa a la travessera de Grà-
cia i van oferir els assistents la pos-
sibilitat de fer un petit tast de tot
el que poden trobar durant tot
aquest mes.

Aquesta activitat vol servir
per cohesionar els restauradors i
permetre que comparteixin inte-
ressos comuns i, fins i tot, podria
obrir la porta a una futura asso-
ciació de restauradors local.

En marxa les Jornades
Gastronòmiques amb Gràcia

Final feliç: el Vedruna tanca 
el debut a Copa en el novè lloc

Temporada excel·lent.
El sènior masculí del
Bàsquet Vedruna ha

aconseguit segellar la perma-
nència a la Copa Catalunya en el
curs del seu debut i ni tan sols
haurà de jugar la promoció de
permanència.

Els de Sunyol Costa han aca-
bat el curs en la novena posició,
amb un balanç de 12 victòries i 14
derrotes (les mateixes que el CB

Ciutat Vella, el Círcol de Badalo-
na i el Bàsquet Sitges, però amb
l’average perdut contra tots ells),
en una temporada en la qual l’e-
quip ha sabut guanyar quan to-
cava en una temporada que ha es-
tat molt complicada.

La darrera jornada, que es va
jugar el diumenge passat, va sal-
dar-se amb la victòria contra el
Girona (75-70) que va saldar de-
finitivament la salvació.

El Gràcia FSC es juga la
segona plaça en tres partits

Tres jornades i un ob-
jectiu per al Gràcia
FSC: atrapar el Rosario

Central. Els d’Ignasi Pérez afron-
ten, en la recta final d’aquest
mes, els tres partits que els po-
drien portar a guanyar-se l’ascens
a la Tercera Divisió nacional, tot
i que no depenen d’ells mateixos,
sinó que han de fer la feina i tam-

bé esperar una punxada del con-
junt del barri de Bac de Roda.

A més, dues de les tres jorna-
des seran a domicili: la primera
serà demà passat a la pista del
Màgic Sants i la darrera el diu-
menge 27 a Castelldefels contra
el CCR. Entremig, el dissabte de
la setmana que ve l’equip jugarà
a casa contra l’FS Castelldefels.

Waterpolo | El Catalunya acaba en novena posició a la lliga
Final d’una altra temporada. El CN Catalunya va abaixar el teló del curs 2017-18, en
el qual l’equip de Xavi García ha acabat en la novena posició a la Divisió d’Honor. El

saldo final de resultats és de 5 victòries (dues a casa i tres a domicili) i 17 derrotes.

Pau Arriaga
GRÀCIA

Els Castellers de la Vila
de Gràcia participaran
en la sortida de demà
passat a Torrent de l’Olla
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al tram de carrer més petit de Barcelona
La concentració més gran de comerç

Segueix-nos a la nostra pàgina web
www.graciabotiguers.comwww.facebook.com/GraciaBotiguers

Unió de Botiguers Travessera de Gràcia - Casc Antic - Butlletí nº 30

Segueix-nos a la nostra pàgina web
www.graciabotiguers.comwww.facebook.com/GraciaBotiguers

Les nostres botigues
Botigues al carrer

La pluja no va ser un impe-
diment i, dissabte passat, la
travessera de Gràcia es va
omplir de passejants que
van gaudir de valent de la
darrera edició de la Mostra
de Comerç al Carrer. “Estem
molt satisfets del resultat
de la sortida, al final vam
poder fer totes les activitats
que estaven previstes. I al
final va venir molta gent, la
veritat és que va ser un
gran dissabte”, explica el
president de l’entitat, David
Rodríguez.

De fet, només es van
haver de lamentar les
gotes durant una part del
matí, de manera que tant al
migdia com a la tarda la
travessera es va convertir
en l’epicentre d’una jor-
nada que va girar al voltant
dels associats, que van
col·locar una quarantena

de paradetes al llarg del ca-
rrer per mostrar als veïns i
als passejants la seva acti-
vitat i els seus productes. 

Però a banda dels co-
merciants, els grans prota-
gonistes de la Mostra van
ser els més menuts, que
s’ho van passar d’allò més
bé amb totes les activitats
que la Unió de Botiguers
els havia preparat.

Ninots, inflables, pallas-
sos, tallers (entre altres, de
maquillatge, que facilitava
que els més menuts es pin-
tessin la cara) i, fins i tot, al-
guns dels personatges de
Disney més populars del
moment van ser les princi-
pals atraccions que hi havia
al llarg del carrer.

En definitiva, dissabte
passat va tornar a ser una
gran jornada per a la Unió
de Botiguers.

Suís & Bowls
Renovar-se o morir. Aquest
esperit d’inconformisme ha
estat el que ha portat el Cafè
Suís a evolucionar i conver-
tir-se en Suís & Bowls.

El negoci, que des de
l’any 2007 és al número 151
de la travessera de Gràcia,
ha volgut donar un valor
afegit a la seva oferta i ha in-
corporat sucs de fruita natu-
ral, batuts, bowls de iogurt

grec o lattes, entre moltes al-
tres novetats.

A més, al migdia servi-
ran menús per a vegeta-
rians, però continuen oferint
tota la seva gran varietat
d’entrepans i dolços, com
havien fet fins ara, a banda
de ser un punt de venda de
productes làctics Armengol.
Suís & Bowls té perfil a Fa-
cebook i Instagram.
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Wad-Ras construeix el primer cas d’in-
vestigació que va permetre als Mossos
d’Esquadra estrenar-se com a policia
judicial. Una mort per sobredosi a la
presó de dones obliga els agents a en-
dinsar-se en la realitat de les recluses
que viuen amb els seus fills.  

Capell s’alça amb el premi de no-
vel·la negra convocat per La Magrana. 

Llibres

Wad-Ras
Joan Miquel Capell

Què passaria si els contes tradicionals
desapareguessin? A partir d’aquesta
reflexió, l’obra Enverinades aporta da-
des poc conegudes sobre La Venta-
focs, la Bella Dorment i la Blancaneus
amb l’objectiu de desmitificar aquests
personatges a través d’un llenguatge
irònic i poètic. 

Al Versus Teatre de Barcelona.

Teatre

Enverinades
Àngels Aymar

La banda Senyor dels Llamps torna a la
càrrega amb un disc ple d’històries
fresques, divertides i poc convencio-
nals, explicades amb el seu caracterís-
tic llenguatge sense filtres ple d’humor
i d’ironia.

El treball ha estat gravat durant la
tardor i hivern del 2017 i 2018, sota la
producció de David Rosell.

Música

Rebel in the rye explica la vida de l’es-
criptor nord-americà J.D. Salinger i
posa el focus en l’època en la qual va
escriure la seva obra més cèlebre, El vi-
gilant del camp de sègol.

La trama, a més, se situa en els anys
de la Segona Guerra Mundial, en la
qual va combatre el novaiorquès, i
mostra el seu idil·li amb Oona O'Neill.

Pelis i sèries

Rebel in the rye
Danny Strong

Marcians
Senyor dels Llamps

E M M A  R O B E R T S

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser la protagonista d’American Horror Story
Va començar la seva carrera com a estrella infantil

Rodar la seva pròxima pel·lícula a Barcelona
Es tracta de ‘Paradise Hills’, dirigida per Alice Waddington

L’actriu comparteix l’estada a Instagram
Ha penjat fotos al Raval i al Federal Café, entre altres

QUÈ HA FET?

Viu en línia

Coneguda per les seves aparicions en els últims anys
en dues sèries de terror (Scream Queens i American Ho-
rror Story), l’actriu nord-americana Emma Roberts és a

Barcelona immersa en les gravacions de la seva
pròxima pel·lícula, Paradise Hills, el primer llarg-
metratge de la directora basca Alice Wadding-
ton. D’aquest darrer projecte encara se saben
pocs detalls, però dues de les seves coprota-
gonistes seran la ucraïnesa Milla Jovovich i la

mexicana Eiza González. Roberts (filla del
també actor Eric Roberts) va debutar a la

gran pantalla amb un petit paper en la pel·lí-
cula Blow, però el seu salt a la fama el va fer

amb la sèrie Unfabulous, del canal infantil Nic-
kelodeon. A banda d’actuar, l’any 2005 també

va publicar el disc Unfabulous and more, ex-
plorant la seva faceta com a cantant, tot i que

ara només està centrada en la interpretació. 

Famosos

QUI ÉS?
La fitxa

| Conan Exiles
Aquest títol permet posar-se en la pell de Conan de Cimmeria  
en l’intent d’aquest guerrer de conquerir encara més territoris. 

No t’ho perdis

El silenci, a través de l’art
L’Arts Santa Mònica de Barcelona acull des del 8 de maig, i

fins al 8 de juliol, l’exposició Silenci/s, una mostra on nou ar-
tistes exposen la seva visió sobre l’absència de so. Comissa-

riada per Jordi Tolosa, l’exposició demostra com del silenci
se’n poden fer moltes interpretacions. Un concepte que pot

ser un element poètic, un sinònim de la mort, del buit, de
l’absència. També, però, un concepte relacionat amb la foto-
grafia. Els nou artistes protagonistes són Toni Serra (Abu Ali),
Ricard Aymar, Albert Bayona, Ferran Blancafort, Félix Blume,

Carme Garolera, Pep Mata, Ignasi Villares i el mateix Tolosa.   
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P R O P O S T E S
12, 19 I 26 DE MAIG
23:00 La Betty és una de les influencers del mo-

ment i en aquest espectacle compartirà
amb l’audiència el que està més in. / Teatre-
neu Multisales.

DIMECRES 16 DE MAIG
10:00 La biblioteca Jaume Fuster serà l’escenari

del curs anomenat Instagram: comparteix fo-
tos i videos des del teu mòbil, per dominar a
la perfecció aquesta popular xarxa social. /
Biblioteca Jaume Fuster.

TOTS ELS DIVENDRES
19:00 Ara que les vacances ja són a l’horitzó, està

en marxa un curs anomenat Anglès bàsic per
viatjar!, que ensenya les nocions bàsiques de
l’idioma. Cal inscripció prèvia. / Centre Cívic
El Coll - La Bruguera.

A PARTIR D’AVUI
Matí-Tarda Ecologistes en Acció cedirà, durant

uns dies, la mostra anomenada Contaminants
hormonals, que s’emmarca en el cicle d’ac-
tivitats de la Primavera Verda 2018. / Centre
Cívic El Coll - La Bruguera.

DES DEL 29 DE MAIG
Matí-Tarda Contrasts és el nom de la mostra de

dibuixos i pintures de Pere Menéndez i Fran-
cisco García que es podrà visitar durant dues
setmanes. L’entrada serà gratuïta. / Centre Cí-
vic La Sedeta.

DISSABTES I DIUMENGES
17:30 Rosegó, el gos rodamonés el nom d’aquesta

proposta teatral de la factoria de la companyia
La Trepa. Les entrades costen 9 euros. / Jove
Teatre Regina.

DIMECRES 6 DE JUNY
18:00 Segona i darrera sessió de la narració Con-

tes a la mà, coordinada novament per la con-
tacontes Susagna Navó, pensada per a nens
i nenes que tinguin entre 2 i 4 anys. / Biblioteca
Jaume Fuster.

DIUMENGE 20 DE MAIG
12:15 Partit de futbol corresponent a la tren-

ta-tresena jornada del grup 2 de Segona Ca-
talana entre l’Europa B i la Fundación Priva-
da Hermes. / Municipal Nou Sardenya.

La companyia Magatzem d’Arts pre-
senta la seva versió més particular del
popular conte La rateta que escombrava
l’escaleta. / Teatreneu.

La història de la rateta que
escombrava l’escaleta, a Gràcia

Dissabtes i diumenges a la tarda

Meritxell Nedder-
mann

El curs Cuina asiàtica: Thai, vietnami-
ta i coreana encara les seves darreres
sessions. Les coordinarà, com sempre,
la professora Muntsa Holgado. / Cen-
tre Cívic La Sedeta.

Recta final de ‘Cuina asiàtica: 
thai, vietnamita i coreana’
11, 18 i 25 de maig a les 17:30

Meritxell Neddermann aterra al CAT per
presentar alguns dels temes que han
de servir per donar forma al seu pri-
mer treball d’estudi. / Centre Artesà Tra-
dicionàrius.

Meritxell Neddermann ofereix
un concert al Tradicionàrius
Divendres 25 de maig a les 22:00

Partit de futbol sala de la 25a jorna-
da de la Divisió d’Honor catalana en-
tre el Gràcia FSC i el Tibu-ron Castell-
defels. / Pista Club Esportiu Claret.

El Gràcia FSC tanca el curs
rebent el Castelldefels

Dissabte 19 de maig a les 18:00

Cultura Infantil EsportsExposicionsTallers
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